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SKUPATINA CRNE GORE
PREDSJEDNIK SKUPATINE

gdin Ranko Krivokapie

Obavjegtavam Vas da de na osnovu elana 187 sta y 2 Poslovnika Skupgtine, pitanje predsjedniku
Vlade, na sedmoj-posebnoj sjednici drugog redovnog (jesenjeg) zasijedanja u 2015. godini,
zakazanoj za 14. decembar 2015. godine, postaviti ovla gaeni predstavnik Kluba poslanika
Socijaldemokrtske partije, poslanik Izet Bralie.

Podgorica, 11.12.2015. godine

Predsjednik Kluba poslanika SDP



SDP
secuathemointitsmuma tflIOld

SkuOtina Crne Gore
Predsjedniku Skup§tine

VLADA CRNE GORE

Premijeru Milu Dukanovieu

Po gtovani gospodine Dukanoviou,

U skladu sa elanom 187 Poslovnika Skup'Stine Crne Gore, postavljam Vam sljedeee pitanje:

Zak) se iz godine u godinu u veeini lokalnih zajednica, znaeajno odstupa od usvojene i buaetom predvidene
liste radova iz kapitalnog dijela bucaeta?
Da li Vlada, kada predlale kapitalni bud2et, ima na umu gta je od prethodnih planskih zadataka izvr geno po
pojedinim lokalnim zajednicama, a gta se prenosi iz jednog u drugi planski period? Kako ovakav naein prenosa
pojedinih investicionih projekata utiee na ravnomjemost ulaganja u svim op§tinama u CG? Da Ii su ti slueajevi
vie vezani za planirana ulaganja u manje razvijenim op gtinama, koji su razlozi i gta se eini sa nivoa Diave da
se planiraju investicije za eiju realizaciju se mogu stvoriti realni uslovi?

Obrazloienje:

Ovakav prilieno „slobodan" naein realizacije kapitalnih ulaganja kao i dosada gnja praksa raspodjele sredstava
drlavne pomoei bitno utieu na poveaanje jaza izmedu razvijenih i manje razvijenih podrueja u Cmoj Gori.
Ova oeigledna pojava koja uzima maha je i rezultat manjka administrativnih kapaciteta u nekim sredinama. All
Zakon o bucrletu bi trebalo strolije primjenjivati jer su ovakvi slajevi postali praksa i poprimaju karakter
pojave u skoro svim lokalnim upravama.
Ovo pitanje Vam postavljam sa dilemom.
Da li bi jasno propisan odnos ulaganja u manje razvijena podrueja za kapitalni dio bucaeta, za sredstva drlavne
pomoei, za plasmane investiciono razvojnog fonda te sredstava za podstcaje u poljoprivredi i evrsto
propisivanje uslova da se ovi kriterijumi i po gtuju, mogli snahlije da utieu na dosledniju realizaciju politike
ravnomjernijeg razvoja Cite Gore?
Molirn da mi odgovor dostavite i u pisanoj formi

Izet Braik, poslanik
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SKUKFINA CRNE GORE
Gospodin Ranko KRIVOKAPIC, predsjednik

Po; to vani predsjedniee Parlamenta,

Ii skladu sa stavom 7 elana 187 Posiovnika SkupStine Cite Gore u prilogu
iostavljarn pisane odgovore na poslanieka pitanja, postavljena tokom
Provnijerskog sata odrianog 14. decembra 2015. godine.

S pogtovanjem,
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POSLANIeK0 PITANUE

Za'tto se iz godine u godinu u vedini lokalnih zajednica, zna6ajno odstupa od usvojene i
bud2etom predvidene liste radova iz kapitalnog dijela budieta?

Da Ii Vlada, kad predlaie kapitalni budiet, ima na umu'gta je od prethodnih planskih
zadataka izvrkno po pojedinim lokalnim zajednicama, a ta se prenosi iz jednog u rugi
planski period? Kako ovakav naCin prenosa pojedinih investicionih projekata utiEe na
ravnomjernost ulaganja u svim op gtinama u Crnoj Gori? Da Ii su ti slubjevi vie vezani za
planirana ulaganja u manje razvijenim op'gtinama, koji su raziozi i gta se'tin' sa nivoa
Dr2ave da se planiraju investicije za Eiju realizaciju se mogu stvoriti realni uslovi?

ODGOVOR

PoKtovani poslaniEe Bran,

Osnovni cilj Strategije regionalnog razvoja Crne Gore je postizanje ravnomjernijeg socio-
ekonomskog razvoja svih jedinica lokalne samouprave i regiona, zasnovanog na
konkurentnosti, inovativnosti i zapog ljavanju. tlanom 8 Zakona o regionalnom razvoju,
jedinice lokalne samouprave su u obavezi da donesu Strate g ki plan razvoja koji sadrii
razvojne projekte, Eije finansiranje se vr g i i iz Kapitalnog budieta dr2ave.

Po usvajanju Zakona o budietu Crne Gore, odstupanja od predvidjene dinamike u
realizaciji planiranih projekata, uglavnom nastaju zbog nepotpune plansko-projektne
dokumentacije, nerije g enih imovinsko-pravnih odnosa kao i duiih procedura javnih
nabavki. Zbog toga, obiEno se predlaie da svi projekti iz Kapitalnog budieta koji nijesu
realizovani u tekueoj godini, budu planirani Kapitalnim budietom za narednu godinu.
Takode, realizacija odredenog broja projekata, zbog njihovog fiziEkog obima i finansijske
zahtjevnosti, planira se na vie godina.

PoslaniEe Brant,

Razumijem Va g u dilemu vezanu za potrebu Evrstog propisivanja uslova i kriterijuma za
ulaganja u manje razvijena podruEja iz Kapitalnog budIeta kao i sredstava dr2avne
pomoei, kreditne podrgke lnvesticiono-razvojnog fonda Crne Gore i sredstava za
podsticaje u poljoprivredi. Radi ostvarenja ciljeva Strategije regionalnog razvoja u skladu
sa Zakonom o budietu, od 2015. godine, sredstva Kapitalnog budieta driave su
dominantno planirana za sjeverni region.

Podsjetimo se da je planirani Kapitalni budiet za 2014. godinu iznosio 91,3 miliona eura
od Eega se oko 50% odnosilo na sjeverni region. Kapitalni budiet za 2015. godinu je
poveean na 289,1 miliona eura iii tri puta u odnosu na 2014. od Eega se preko 80% (ill



ne'gto vie od 235 miliona eura), prvenstveno zbog izgradnje prioritetne dionice auto-
puta Bar-Boljare, odnosi na sjever. Kada je rijee o takozvanim lokalnim projektima u
tekuopj godini, posredstvom Direkcije javnih radova, planirana je realizacija 142 projekta
ukupne vrijednosti od 44,1 milion, od eega je 78, u vrijednosti od 21,9 miliona eura, na
sjeveru. Do danas je realizovano 47 projekata, od tega 29 na sjeveru. Do kraja tekuk
godine biEe zavrkno jcA" 13 projekata. Zbog prethodno navedenih potedwea nijesu
stvoreni uslovi za poktak realizacije 12 projekata, dok je 70 njih vi gegodi g njeg karaktera
Eija ee realizacija biti nastavljena u narednom periodu.

Predlogom Zakona o budietu za 2016. godinu, sredstva Kapitalnog bud2eta planirana su
u ukupnom iznosu od 334,86 miliona eura. Od toga se blizu 85% (iii n8"to vie od 284
miliona eura) odnosi na sjever. Jasno je opet, da je znatajan rast sredstava u korist
sjevernog regiona, prvenstveno zbog poEetka izgradnje auto-puta, kao najvainijeg
razvojnog projekta Crne Gore.

PodsjetiEu takode, da se prosjeEno godikje izmeciu 50 i 60% Agrobudieta opredjeljuje
za opgtine sjevernog regiona. U okviru IPARD like programa, od ukupno 291 nedavno
potpisanog ugovora, njih 158 (iii 54%) se odnosi na poljoprivrednike sa sjevera. U 2016.
je predvidena i podr g ka projektima za preradu, odnosno prehrambenu industriju kroz
IPARD like 2. Za razvoj preduzetni gtva i otvaranje novih radnih mjesta, znaEajna je i
kreditna podr g ka Investiciono razvojnog fonda, od koje se oko 1/3 u prosjeku godikje
odnosi na sjever. Takode, Uredbom o podsticanju direktnih investicija, kao
podzakonskim aktom Zakona o regionalnom razvoju, predviclena je dodjela subvencija u
iznosu do 10.000 eura po radnom mjestu u preduzedma koja realizuju direktnu
investiciju u vrijednosti od najmanje 500.000 eura i koja otvaraju najmanje 20 novih
radnih mjesta. Navedena uredba sadr2i kriterijume kojima se prednost u dodjeli
subvencija daje preduzedma iz manje razvijenih opgtina.

Finalno, u odgovoru na Vak dilemu, slakm se da je manjak administrativnih kapaciteta
u veEini manje razvijenih jedinica lokalne samouprave, faktor koji ote2ava jaEanje
njihove apsorpcione mod za kori gtenje sredstava iz razlidtih izvora finansiranja. Zbog
toga imamo situacije, da se nekad nerealno predla2u odredeni projekti, koji kasnije
zaostaju u realizaciji kao i da sredstva iz budieta opredijeljena za dodjelu driavne
pomodi ostanu dijelom neiskori gEena. SliEno je i kod kori g eenja kredita IRE-a (koje za
sjever karakterik ni2a kamatna stopa), kao i u kori gaenju sredstava iz IPA i ostalih
evropskih fondova. Zato ovdje vidim prostor za jizA intenzivniju saradnju Vlade i jedinica
lokalne samouprave, koja treba da doprinesu poveeanju administrativnih kapaciteta ali i
veeenn broju preduzetnies kih inicjativa iz manje razvijenih orgtina. Navedeno bi uticalo i
na jatanje njihovih apsorpcionih kapaciteta i uop gte bolju iskorigeenost sredstava
namijenjenih razvoju.



Zahvaljujuei na painji, dozvolite da samo ka2em da smo spremni da vrlo ozbiljno
razmotrimo \ra g a razmiSljanja o eventualnoj potrebi promjena u Zakonu o bud2etu i
fiskalnoj odgovornosti. Nijesam do sada imao to na umu, i ako u komunikaciji koja bi se
ostvarila sa Ministarstvom finansija, procijenimo da aemo tu dobiti, da kaiem nova
rjeSenja, koja ee nam obezbijediti ve6i stepen odgovornosti u saradnji lokalnih sa
centralnim vlastima na planu razvoja, zaSto da ne, uradieemo i taj korak, i drugo, ovo to
ste na kraju pomenuli u formi opaske, zaista je teSko razumljivo, da neko planira da
pane radove u tim krajevima u decembru mjesecu, dakle, ako je rije6 o tome, onda je
rijet" svakako o neodgovornom planiranju i ja bih volio da uvijek ta zapa2anja dobijem
vrlo konkretno, da bih mogao da sagledam stepen lithe odgovornosti onih koji su bill
zaduieni za realizaciju programa Direkcije javnih radova ih Direkcije za saobraeaj.

Zahvaljujem.
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